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Az ezúttal is Francia-Guyanaból
érkezett Energy Crew Reggie
együttes rendesen kitett magáért
a Bolza-kastély kertjében tartott
koncertjén. Ritka pillanatok egyi-
ke volt, hogy még a kicsit szégyen-
lõs szarvasiak is rövid idõ eltelte
után már önfeledten ropták a tán-
cot a dallamos zenére. Arról meg
már nem is beszélve, hogy egyéb-
ként sem túl gyakran játszanak
dél-amerikaikkicsiny városunk
ezen helyszínén. És aki azt hinné,
hogy ezt a fergeteges hangulatot
már nem lehetett tovább fokozni,
az nagyot téved. Mert bizony le-
hetett. Igaz más helyszínen és két
nappal késõbb, azaz kedden az
imént említett együttes ismét fel-
lépett a Turulban, ahol ugyan
nem voltak gyerekek és idõseb-
bek, de még így sem lehetett egy
gombostût sem leejteni a höm-

Tavaly dob, idén reggie
Na igen. Az idei Suttyomba Fesztiválon sem maradhatott ki a
programból egy másik kontinensrõl érkezõ vendégzenekar
mûsora. Mondhatni a két év alapján, hogy ez már szinte
tradíció. És nem is akármilyen. Tavaly dobzenekar, idén
reggie, mert ugye fõ a változatosság.

pölygõ tömegben. A zenekarról
egyébként azt lehet tudni, hogy tíz
éve álltak össze, eddig két leme-
zük jelent meg és két nyelven:
taki-takiul és angolul énekelnek.
Dalszövegeik a békérõl, a szere-
lemrõl és a szeretetrõl, illetve a
háború ellenességrõl szólnak. Itt-
létük során az említetteken túl
több helyen is felléptek, többek
között a Mûvészetek völgyében és
a Szigeten is. Szóval akinek nem
volt még elég és tehette, az
elkisérte õket e helyszínekre is,
amit garantáltan nem bánt meg.
Az itthon maradók pedig már ké-
szülhetnek a jövõ évre és kíván-
csian találgathatják, hogy 2004-
ben vajon milyen kuriózummal
lepnek meg minket a fesztivál
szervezõi. Mert nagy a gyanúm,
hogy jövõre sem fog senki csalód-
ni vagy unatkozni.                     J. K.

A rendelkezésükre álló egy hét
során több spontán vita is lezaj-
lott, melyekhez a gyerekek maguk
találták ki a tételmondatokat. Eze-
ken a megmérettetéseken három
bíró döntötte el, hogy ki volt a
meggyõzõbb, ki lett a gyõztes.
Mint megtudtam, a hivatalos ver-
senyeken ennél több, akár 7-9
bíró szava a döntõ, akik a végén
értékelnek a formai, a tartalmi, il-
letve a csapatszellem és a szerve-
zeti rész alapján. Az állító és taga-
dó csapatok létszáma három fõ,
akik egyenként 6, 5, 5 percet kap-
nak álláspontjuk elmondására,
melyeket csapatonként 8 perc
konzultációval lehet kiegészíteni.
E pár nap azonban nemcsak spon-
tán vitákból tevõdött össze. Volt
fõ tételmondat is, mely igen ko-
moly témából került ki, miszerint:
�A társadalom felkészült a testi
fogyatékosok befogadására�.

Ezt a mondatot a kezdõ dispu-
tásokon kívûl mindenki kidolgoz-
ta mind állító, mind tagadó formá-
ban. A téma emberközelibb meg-
ismerése érdekében vendégül lát-
tak a táborlakók egy vak, egy sü-
ket és egy mozgássérült embert is,
akikkel elbeszélgetve jobban be-
leláthattak életükbe, megismer-

Viták érzelmek nélkül
Disputa tábort rendeztek július 21-27. között a szarvasi
Kajak-Kenu Klubban, melynek vezetõje Závogyán Judit, a
Disputa Kör Egyesület Szarvasi Regionális elnöke volt. A
táborvezetõ elmondta, hogy szerettek volna egy országos
versenynek otthont adni a tábor ideje alatt, de mivel egyet-
len pályázatuk sem nyert, a tervezett verseny elmaradt.
Ugyan nem volt országos verseny, de a három korcsoport
tagjai így is összemérhették tudásukat.

hették problémáikat és megtanul-
hatták elfogadni is másságukat.
Závogyán Judit elárulta, hogy a tá-
borba ellátogatott Hajas Zsu-
zsanna is, aki kommunikációs já-
tékokat tanított meg a gyerekek-
nek könyveibõl. A hangsúly a já-
tékosságon volt, így a gyerekek
észrevétlenül, egymást figyelve,
egymástól tanulva sajátították el
játék közben a hatékony kommu-
nikációt, mely tulajdonképpen a
tábor célja is volt egyben. Fõleg
most, amikor az idegen nyelvek és
az informatika mellett kiemelt
szerepe van a kommunikációnak,
egyre fontosabbá válik, hogy a
gyerekek megtanulják összesze-
detten, érvekkel és összefüggése-
ket meglátóan kifejezni magukat.
A tábor vezetõje reméli, hogy az
iskolák is örömmel fogadják majd
ezt a tíz éve bejáratott programot
és alkalmazni is fogják, mint ok-
tatási lehetõséget. A Kajak-Kenu
Klubnak és az Ifjúsági Tábornak
pedig ezúton külön köszöni, hogy
a táborlakóknak szállást és hely-
színt biztosítottak a táborozás ide-
jére, ezzel is bizonyítva, hogy a
sport és a szellemi tevékenység
nagyon jól megfér egymás mel-
lett.                                                 J. K.

Nyerges Attilát sokan ismerik a városban. Van aki a Kajak-
Kenu Klubból, ahol edzõként avatja be a fiatalokat az eve-
zés rejtelmeibe, van aki máshonnan. Sokan tudják azt is,
hogy lovakat tart és lovagoltat. Az viszont már biztos nem
olyan köztudott, hogy nemcsak lovagoltat, de
lovasterápiával is foglalkozik, ami nemhogy Szarvason, de
az országban sem túl elterjedt dolog. Talán nem is tudja
mindenki: mi is az a lovasterápia. Beszélgetésünk kezdetén
én is errõl érdeklõdtem.

� A lovasterápia nem más, mint gyógylovagoltatás, aki pedig irá-
nyítja a foglalkozásokat, az a lovasterapeuta. A gyógylovagoltatás
három nagy területre osztható: hippoterápiára, gyógypedagógiai
lovaglásra és fogyatékosok sportlovaglására.

� Ha jól tudom, akkor elég kevesen vannak az országban, akik
ezzel a képesítéssel rendelkeznek. Hogy jutott eszébe, mi moti-
válta, hogy megszerezze a
lovasterapeuta minõsítést?

� Véletlenszerûen kerültem a
lovasterápia közelébe. Az egész
azzal indult, hogy vásároltam egy
lovat. Késõbb elkezdtem tenyész-
teni, majd lovagoltatni. Egy idõ
után úgy éreztem, hogy tovább
kellene lépnem, képezni kellene
magam. Ekkor került egy újság-
cikk a kezembe, amiben az akko-
ri TF hirdetett egy tanfolyamot.
Gondoltam, hogy ha lovakkal
kapcsolatos, akkor az biztos hogy
jó nekem, így a 90-es évek végé-
re már kezemben volt a másfél
éves tanfolyam eredménye, ami
a gyógylovagoltatásra jogosít. Je-
lenleg hat lovam van, amibõl négy vemhes, így idén kettõvel és
jövõre szintén még kettõvel gyarapodik az állomány.

� Kiknek ajánlott, kiknél alkalmazható  a lovasterápia?
� Lényegében akárkinél alkalmazható, egészséges vagy enyhe

gerincproblémás emberektõl egészen az autistákig, a szellemi, il-
letve testi fogyatékosokig.

� Hogyan fejt ki hatást a lovaglás a lovasra? Milyen eredmé-
nyeket lehet elérni lovasterápiával?

� A ló három dimenziós mozgást végez (fel-le, jobbra-balra, elõ-
re-hátra), amit ezidáig még egyetlen gépnek sem sikerült produ-
kálnia. Ez a fajta mozgás fejt ki építõ jellegû hatást a lovasra. Egy-
részt hat az izomzatra, fejleszti az egyensúlyérzéket, az érzékszer-
veket, másrészt pedig jelentõs az emocionális (érzelmi) hatása, hisz
a lóval való elsõ találkozás során megérzik a ló szõrét, melegét,
reakcióit. Fõleg a pszichés problémákkal, fogyatékosságokkal küz-
dõk esetében fokozott ennek jelentõsége, ugyanis az õ arcukon lát-
szik leginkább, hogy mekkora örömet tud okozni egy lóval való
találkozás. Komplex hatásának köszönhetõen a teljes gyógyulás sok
esetben nem meglepõ, de ha egészségessé nem is válik az érintett,
a szemmel látható fejlõdés rendszerint bekövetkezik.

� Mikor, hány éves korban érdemes elkezdeni a lovaglást? Egy-
általán korhoz köthetõ a lovaglás megkezdése?

� Ebben az kérdésben különbséget kell tenni egészséges és fo-
gyatékos ember között. Egészségeseknél körülbelül nyolc éves kor-
ban lehet elkezdeni a lovaglást. Elõtte inkább a lóval való ismer-
kedésre, annak megszerettetésére lehet törekedni. Én úgy fogal-
maznék, hogy amint megérik annyira, hogy önállóan meg tudja ál-
lítani a lovat, onnantól kezdve lovagolhat. Ehhez szükséges a fizi-
kai erõnléten kívül egy bizonyos szellemi fejlettség is, mert a lo-

Terápia lovakkal
vaglás nagyon fegyelmezett odafigyelést igényel. A fogyatékosok-
nál más a helyzet, hisz ott az egyén fejlettségi szintje határozza meg
az elsõ lóra ülés lehetséges idõpontját. Alapvetõen nincs korhatár,
de követelmény, hogy magához képest legyen feljett izomzata és
vázszerkezete, ami lehetõvé teszi azt, hogy meg tudja ülni a lovat.
Ha ezzel rendelkezik, akkor már csak az a kérdés, hogy hogyan re-
agál a lóra, annak közelségére. Amint érdeklõdést mutat és nem
utasítja el, onnantól kezdve kezdõdhet is a terápia.

� És mi a helyzet a lovakkal? Mely lovakból lehet terápiás ló?
Vannak erre szabályok, követelmények, melyeknek meg kell fe-
lelniük?

� Természetesen nem lehet akármelyik lóból terápiás ló. Ahogy
az embernek, úgy a lónak is fokozott megterhelési jelent a lovag-
lás, pláne ha valamilyen szempontból nem egészséges ember ül a
hátán. Erre a feladatra csak kifejezetten terápiás ló alkalmas, mely-

nek megfelelõ a jármódja, így pél-
dául a látványosan mozgó ver-
senylovak eleve nem alkalmasak
erre a feladatra. Fontos tényezõ
az is, hogy a ló nyugodt és türel-
mes legyen, hisz el kell viselnie
az átlagostól eltérõ ülésmódot és
az esetleges hanghatásokat. Lé-
nyegében ezeknek a lovaknak
szinte mindent ki kell bírniuk.
Speciálisan nem tenyésztik e lo-
vakat, így a meglévõ állományból
kell õket kiválasztani. Ha egy ló-
nak meg is van a terápiás lovagol-
tatáshoz a hajlama, az még nem
jelenti azt, hogy be is fog válni.
Folyamatos munkával kell hozzá-
szoktatni a nem mindennapi in-

gerekhez, amiket egy szellemi vagy testi fogyatékos válthat ki be-
lõle.

� Kánban rendeztek a közelmúltban egy terápiás tábort, ahol
kifejezetten a gyógylovagoltatásra helyezték a hangsúlyt. Ön is
ott volt? Részt vett a táborban?

� Sajnos nem voltam Kánban, mert nem vagyok kapcsolatban a
szövetségekkel. Igazából nem kerültem be a vérkeringésbe, mert
úgy érzem, hogy az általam végzett munka nem akkora volumenû.
Valójában az idõm sem engedi meg, hogy csak ezzel foglalkozzam,
ráadásul a terápia ezen fajtájához egy team, azaz minimum három
ember szükséges. Szarvason a hely problémája sincs megoldva, hisz
ezeket az embereket nem lehet kitenni az idõ viszontagságainak.
Ezekhez a foglalkozásokhoz fedett lovardára és az alapvetõ igénye-
ket kielégítõ speciális szociális helyiségekre lenne szükség.

� Annak ellenére, hogy városunkban e területen sok a hiányos-
ság, gondolok itt az imént említett problémákra, tervezik, hogy
komolyabban foglalkozzanak a gyógylovagoltatással?

� Mivel Szarvason sokan lovagolnak és a lóállomány is jelentõs a
város méreteihez képest, úgy döntöttünk, hogy megpróbálunk változ-
tatni a jelenlegi helyzeten. Ebbõl a megfontolásból alakítottuk meg a
Szarvasi Lovas és Lovasterápia Egyesületet tavaly õsz környékén. Az
egyesület célja, hogy egyrészt beindítsa a terápiás lovagoltatást, más-
részt pedig, hogy az egészségesek számára biztosítson lovasoktatást,
a tehetségesek számára pedig versenyzési lehetõséget teremtsen. A
jövõt tekintve szeretnénk elérni, hogy egyre inkább beépüljön a köz-
tudatba ez a fajta terápiás lehetõség és idõvel a TB támogatott kezelé-
sek sorába kerüljön. Külföldön már ugyan tradíciói vannak a
gyógylovaglásnak, de Magyarországon az alig több mint 10 éves múlt-
jával még egyenlõre gyerekcipõben jár.                                          J. K.

Kék Ottó úgy gondolta, jobban érdekli majd a
könyv, mint az alvás. Bal könyökére támaszkod-
va feküdt és olvasott. Kifejezetten felkeltette ér-
deklõdését az írott szöveg. A mû a zenérõl azt állí-
totta, hogy nem emberi találmány, hanem isteni.
Mielõtt a Földön bárki megpengethette volna az
elsõ gitárt vagy hárfát, az égieknél már létezett
kezdetektõl fogva, tehát a zenét Isten találta ki,
Nála eleve volt dicséret s az Õ dicsõítése kifino-
mult módon folyt a Mennyben, és ez huszonnégy
órás szolgálat, írja a kötet, jelenleg is zajlik oda-
fönt a kerubok és a szeráfok felügyelete alatt, õk
a biztonsági emberek (angyalok), így a hangsze-
rek mindegyike onnan való.

Kék Ottó maga elé képzelte a Menny valóságát,
nagy arany oszlopokkal, míves színpaddal, fehér
ruhás kórustagokkal, mély zenekari árokkal, ahol
légkondicionált az atmoszféra. És ebben a pilla-
natban lecsukódtak a szemei, bármennyire is nem
akarta. Még erõlködött, hogy fenn maradjon, han-
gosan kimondta a szájával, hogy légkondis at-
moszféra, zenekari árok, arany... és kinyitot-
ta a szemét, de a szemhéjak nem engedelmes-
kedtek, lezuhantak, mint a roló. Még annyi
ideje volt, hogy elraktározza a fejében a mon-
datot, mely szerint az alvás mégiscsak jobban ér-
dekelte ebben az esetben, mint a könyv. Máskép-
pen fogalmazva: a textus izgalomba hozta, de az
álmosság kioltotta ezt az intellektuális kiván-
csiságot benne.

Álmában Kék Ottó a munkahelyén járt, a nyom-
dagépek között rohangált, árajánlatot készített a
megrendelõnek, telefonált, levelet írt, faxolt, au-
tót vezetett, kivitte a fóliázóba az egyik kemény
táblás kötet borítóját, matt fólia, mondogatta és
hozzátette, ne legyen hólyagos, és nehogy levegõs
legyen Ilonka, mint a múltkor a Mikszáth. Most
Móricz Zsigmondot lehetett látni a fedõlapon.
Ahogy ült az íróasztalnál és nézett a blendébe. Kék
Ottó víziója személyesen Móricz Zsigmonddal foly-

Kántor Zsolt

A dolgokra adott magyarázat
tatódott, aki a nyomda kis mûvezetõi irodájában
ült és azt magyarázta a mûszaki vezetõnek, hogy a
szennycímlapra nem kell lénia. Azaz vizszintes
vonal. Ha kell is, nem tizehárom pontos, hanem
nyolc pontos. Vékonyabb lénia kell, tagolta Móricz.
Erre Kék Ottó belépett a mûvezetõi irodába és ke-
zet nyújtott a híres írónak. A neves novellista és
regényíró örömmel üdvözölte. Mindjárt meg is
mutatta, hol nem kell a tizenhárom pontos lénia.
Ottó megkérte, hallgassa meg, mit álmodott. Mó-
ricz erre jegyzetfüzetet vett elõ a zsebébõl és ceru-
zát. Hallgatom, suttogta. Ottó meg belekezdett és
mondta, mondta, az írószövetségi díszvendég pe-
dig hûségesen körmölt. Képzelje, Zsiga Bátyám,
egyenesen az égbõl jött az én álmom. Azok általá-
ban onnan származtathatók, jegyezte meg egyked-
vûen a könyvíró és rögtön a szájára tette a muta-
tóujját, jelezve, többet nem szól közbe, persze ki-
bírja, feltéve, ha nem készteti erre a mondandó jel-
lege, állaga. Ottó nem lett morcos, sõt még nagyobb
kedvvel folytatta. Szóval, az égbõl ereszkedett alá
egy könyv. Át volt kötve aranyszalaggal és egy kis
névjegy volt hozzátûzve, amit rögtön elolvastam.
Az volt rajta: Üdvözlet az üdvösség városából. A
könyvrõl magától oldódott le a szalag és kinyílt,
egy  mondat volt aláhúzva fekete filccel: Mától azt
csinálsz, amit csak akarsz. Azután becsukódott a
kötet és eltûnt.

Móricz egy-két szót felírt, de láthatóan kevesell-
te a mondandót. �Ennyi?� -kérdezte. Kék Ottó
válszul szintén kérdést fogalmazott meg: �Most
akkor, mit csináljak, író úr?�  A nagy novellista be-
csukta noteszét és azt mondta: �Hát, amit csak
akar.�

Kék Ottó  Schubert-zenére ébredt, kinyitotta a
szemét és arra gondolt, hogy ha a zene mennyei
találmány, akkor õ most onnan zuhant bele a va-
lóságba, mert végre azt csinálhat, amit szeretne.
Móricz Zsigmond novellákat meg egyebeket fog
olvasgatni egész nap.
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